
I 
 

 الاسـتهــلال

 

 بسم الله الرحمن الرحيم 

 

 قالى تعالى :  

 الْحَكِيمُ  الْعلَِيمُ  أنَْتَ  إِنكََ ۖ   عَلمَْتنَاَ مَا إِلَ  لَناَ عِلْمَ  لَ  سُبْحَانكََ  قاَلوُا

 

 صدق الله العظيم

 (23سورة البقرة الآية )

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



II 
 

 الإهــــــــداء

 

 إلى فيض الحنان والعطف والوئام ....

 ها شمعة لتضى فى طريقىعإلى من اوقدت أصاب                                

  ....أمي الحبيبة                                                                     

 .... فخر بكل  اسمك  أحمل  يا من 

 الصغر  منذ  أفتقدك  من يا                                                    

 ....  يا من يرتعش قلبي لذكرك

  يا من أودعتني لله أهديك هذا البحث                                            

 العزيز رحمك الله  أبي....                                                         

 . فؤادي بذكراهم   ويلهج    عروقي  في   يجري  حبهم من  إلى 

  أخواني....                                                                         

 .الى  من  يحملون  في  عيونهم  ذكريات   طفولتي  و شبابي 

 ....اخوتي                                                                        

  

من أسمى وأجلى  درر وعبارات حروفا من ذهب وكلمات منإلى من علمونا 

لنا علمهم حروفا ومن فكرهم منارة تنير لنا  عبارات في العلم إلى من صاغوا

 .سيرة العلم والنجاح 

 مأساتذتنا الكرا....                                                                     
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 الشكر والتقـدير

 

والحمد لله على ما انزل وأكمل لنا دين الإسلام .. والصلاة والسلام على  الشكر

أشرف خلق الله ونور الهدى والعفاف واليمان الهادى نبينا محمد ) صلى الله 

 أجمعين... هوصحب هلآوسلم ( وعلى  هعلي

قسم  كلية الهندسة جامعة السودان  الى أسرة الشكر والتقدير والعرفان 

  العماره

 على رأسهم هذا البحثر كل الشكر الى كل من ساهم معنا فى إخراج الشك

                   الله كل خير  ه... جزاءعـوض سعـد حسن :د

والمعلومة فلهم جميع و  والشكر موصول الى كل من أعانا وقدم لنا المساعدة

التقدير وأسال الله تعالى أن يجعل ثمرة هذا البحث فى ميزان حسناتهم وأن  

 يجزيهم  عنا و عن  المسلمين  خير الجزاء

 لله عز وجل .... هوالشكر أول واخر
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 مستخلص البحث : 

يعتبر نظام إدارة الجودة الشاملة هو المعيار الحاكم لبقاء ونمو المنظمات فهو مدخل 

 فضل المنتجات والخدمات للعملاء وبالتالى زيادة إنتاجيتها .ألتقديم   ستراتيجى هامإ

يعتبر قطاع التشييد من أهم القطاعات التى يجب أن يشملها التجويد والتطوير , إذ أن 

هاما فى تطوير المجتمع لكل النواحى الإقتصادية  و الإجتماعية . ولما كانت  آيلعب دور  

 كان   إدارة المشروعات هى الدعامة الرئيسية فى صناعة التشييد وتنفيذ سياسة الجودة ,

 الٌإعتبار .  ىق إليها و أخذها فل بد من التطر

يهدف هذا البحث الى دراسة واقع المشروعات فى محلية الخرطوم تبعا لمعايير الٌإدارة 

السابقة , و يعكس هذا البحث مدى التعثر المشروعات الهندسية فى الخرطوم تحت إطار 

 تطبيق أداره الجودة الشاملة . 

الدراسة واستخدم أداة الإستبيان لجمع  افى هذإستخدم الباحث المنهج الوصفى التحليلى 

 البيانات من عينة المقاولين و الإستشارين فى مجال المبانى بمحلية الخرطوم . 

 توصل الباحث إلى النتائج التية : 

فهم من قبل المهندسين والمقاولين لمعنى الجودة وادارة الجودة الشاملة وأهدافها  -1 

 بالنظام ولكن ليهتم بتطبيقة . ومعايير , كما توجد قناعة 

نوعية المقاولين العاملين ف المحليات كثير لتوجد لديهم القدرات الفنية والمالية  -3

 والكفاءة المهنية لنجاز العمل فى مواعيده بالجودة المطلوبة .

 هنالك فهم لأهداف السلامة , ولكن لتهتم بتوفير أدوات الوقاية .  -2

م بالمتطلبات الإساسية لوظيفة البناء ومؤهلات من يشغلها مثل الجودة هنالك إلمام وفه -4

 والإلتزام بالتعليمات .

يعتمد على نظام الأجر بالإنتاج ويهتم بتحفيز العامل معنويا , ولكن ليهتم بتحفيزه  -5

 ماديا . 

ضعف تطبيق نظام إدارة المشروعات فى مواقع البناء مما يؤدى إلى عدم تنفيذ  -6

 مال بالجودة المطلوبة . الع

نوعية الإستشاريين العاملين فى مشروعات التشييد كثير ليس لديهم الكفاءة المهنية  -7

 الكافية لضبط العمل فى الموقع . 
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(Abstract) 

The implementation of total quality management system is considered as an 

indicator to the survival and growth of the organization.  It is a crucial 

strategic introduction to the deliverance of the best product or service to the 

clients and consequently increasing the productivity. 

  The construction sector is considered one of the major sectors that   should 

be improved and developed regularly.  It plays an important   role to the 

development of the economic and social aspects for the   whole society.  

Project management is the backbone of the construction Industry and 

implementation of Quality standards there fore it is considered in this study .  

 The goal of this research is to explain the concepts of quality and       Total 

quality management in the construction sector and to explain   the basis to 

manage the construction projects which includes the  following. 

     -  Managing and programming the construction projee s,                        

including the planning and execution phases    

     - Construction contracts and it includes the types of contracts used 

    - Human,  financial and costs management plans. 

    - Risk management in construction Industry  

   Also the goal of this research is to study the current status of the       

construction projects in Khartoum locality,  according to the standards set by 

old Management methods . 

  The study illustrates the hardships of the engineering projects in       

Khartoum Locality , and the recommendations of new solutions to    these 

problems that the locality is suffering from,  upon     

the successful implementation of the Total quality management 

 (TQM)  standards .   

The researcher used the descriptive analytical method in this study He used 

the Questionnaire technique to collect the data from the selected sample of 

contractors,  consultants in the construction industry working with the 

Khartoum locality .  

 The researcher reached the following results :-  
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 1-The contractors'  and engineers understand the concept of quality and total 

quality management,  its goals and limits.  However :  No much consideration 

is taken to implement them . 

2-The deficiency of financial,  technical and professional capability of the 

contractors hired by the locality to execute the projects in accordance with 

the approved scheduled and the level of satisfactory quality.  

3- A common understanding about the importance of the goals of 

construction safety procedures exists.  However;  the contractors do not give 

much attention about providing safety equipment or measures .  

 4-The main requirements for the construction industry and the qualifications 

of its practitioners are clear to all parties of the construction industry;  i.e.  

quality and compliance to instructions.   

5-  The payment system for the laborers is based on the productivity basis.  

The encouraging methods are used rather than financial compensation.  

 6-  Total quality management systems are not applied properly which lead to 

lack of the level of acceptable quality for the executed works . 

7-  The consultants in the construction industry lack the professional capability 

to supervise and control the work in the construction industry . 
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